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EU:n energiaverodirektiivin 
tilannekatsaus

Hannes Tuohiniitty



Energiaverodirektiivin uudistus: lähtökohdat

• Voimassa oleva energiaverodirektiivi on vuodelta 2003 ja sitä on yritetty 
uudistaa useaan kertaan vuosien varrella, mutta jäsenmaiden 
yksimielisyysvaatimus estänyt läpimenon, Parlamenttia vain konsultoidaan

• Syksyllä 2019 tehty arvio ja Suomen pj-kauden päätelmät tukivat, että 
direktiivi pitäisi uusia, mm koska suosii fossiilisia polttoaineita 
rakenteensa ja poikkeuksien takia

• Komissio antoi osana 55-valmiuspakettia 14.7.2021 esityksen COM (2021) 
563 final, missä tavoitteena energiaverojen harmonisointi entistä 
enemmän, sisältäen:

• Yli 5 MW lämpölaitoksissa veroluokkien CN 4401 ja CN 4402 biomassalle 
vähimmäisverotaso

• Ympäristöluokkien mukaiset verotasot (esim kestävä ja ei-kestävä biomassa), 
joille vähimmäistaso  ympäristöhaitallisemmilla korkeampi vähimmäisvero

• Kansallisten veropoikkeuksien karsiminen
• SuV kanta 6.6.2022: ” Suomen tulisi puolustaa bioenergian verottomuutta, 

koska Suomen korkea uusiutuvan energian tavoite sekä 
päästövähennystavoitteet perustuvat suurelta osin bioenergiaan.”



Energiaverodirektiivin uudistus: verotasot



Energiaverodirektiivin uudistus: neuvottelut
• Neuvotteluja on Neuvostossa käyty 2022 ja 2023 aikana työryhmässä, mutta 

ilman tuloksia. 
• 2023 lopulla biomassan vähimmäisverotaso poistettiin neuvotteluversioista 

yksimielisyyden saavuttamiseksi
• EU:n ilmastopaneeli ESABCC kehotti tammikuussa EU:ta sopimaan myös 

energiaverodirektiivistä
• Pj-maa Belgia on ilmoittanut, ettei verodirektiivi ole sen prioriteettilistalla, mutta 

on tehnyt esityksiä
• Viimeisin kokous oli 26.3.2024 ja sitä ennen 13.3.2024 sekä 29.2.2024, joten 

Belgia on kuitenkin yrittänyt viedä asiaa maaliin
• Paljon asioita oli vielä 13.3. kokouksen jälkeen kuitenkin kesken ja arvio on, että 

direktiivistä ei saavutettaisi sopua tällä poliittisella kaudella
• Ilmeisesti Neuvostossa kuitenkin pyritään siihen, että neuvottelussa 

saavutettaisiin jokin taso, mistä ei enää peruutettaisi seuraavalla kaudella vaan 
siitä jatkettaisiin  jollain tasolla yleinen halu saavuttaa yksimielisyys uudesta 
energiaverodirektiivistä



Kehysriihen asetelmat ja 
Bioenergia ry:n edunvalvonta

Harri Laurikka



Mitä tiedämme kehysriihestä?
• Pidetään 15.-16.4., päätökset hyväksytään 25.4.
• Neuvottelujen kohteena ehdotus valtiontalouden kehyksiksi vuosille 

2025–2028, toimii pohjana 2025 talousarviolle
• Neuvotteluissa otetaan huomioon myös huhtikuussa julkaistava VM:n 

talousennuste
• Pohjalla VM:n esitys (29.2.)
• Poikkeuksellisen suuri sopeutustarve hallitusohjelman ulkopuolella

• Hallitusohjelma: 6 mrd hallituskauden aikana
• Jo ennen kehysriihtä tilanne työmarkkinoilla tulehtunut
• Kehysriihessä pöydällä lisäksi jopa n. 3 mrd

• Hallituksen työryhmä valmistelee päälinjauksia
• Pj. Matias Marttinen / Kok
• Otto Andersson / RKP
• Peter Östman / KD
• Ville Vähämäki / PS

• Sekä verot että leikkaukset pöydällä, myös bioenergian vero
• Työryhmällä kova loppurutistus pääsiäisen jälkeen



VM:n ehdotus (29.2.2024)

• laadittu tammikuussa 2024 ministeriöiden ehdotusten pohjalta.

• ei sisällä uusia julkista taloutta vahvistavia toimenpide-ehdotuksia

• Sisältö:

 alijäämän arvioidaan olevan 12,9 miljardia euroa vuonna 2025 ja 
laskevan 10 miljardiin euroon vuoteen 2028 mennessä. 

 alijäämä on vuosina 2025–2027 keskimäärin noin 0,1 miljardia 
suurempi kuin syksyn 2023 kehyspäätöksessä.

• Hallitusohjelman mukainen 4 mrd. euron määräaikainen 
investointiohjelma otetaan huomioon kehystason rakennekorjauksena, 
eli vaalikauden kehystä nostetaan menoja vastaavasti. Julkisen talouden 
suunnitelmaan sisältyy uusia investointiohjelmaan lukeutuvia 
määrärahoja vuosille 2025— 2027 vuosittain 7 milj. euroa, mikä 
huomioidaan kehystasoa korottavana tekijänä.











Bioenergian verotuksen 
selvitykset
• VTT:n 2022: EVD + yhtenä vaihtoehtona veropohjan 

laajentaminen ainoastaan metsähakkeeseen (verotaso 5 – 30 
€/MWh eri skenaarioissa). 

• Puupolttoaineiden verotuksen perusteet: verokertymän väheneminen, 
ympäristöllinen kestävyys, hiilineutraalisuus- ja metsien hiilinielutavoitteet
sekä mahdollisuudet ohjata puupolttoainejakeita tulevaisuudessa 
korkeamman jalostusasteen tuotteisiin.

• Afry (2024):
• Verotasot EVD + nykyinen veromalli 10,33 €/MWh vero kaikelle 

biomassalle tai vaihtoehtoisesti CN-koodit 4401 ja 4402 yli 5 MW 
laitoksissa

• EVD:ssä ei CHP-verotukea, nykyisessä veromallissa CHP-verotuki
• Fiskaalisten tavoitteiden lisäksi verotuksella voidaan pyrkiä vaikuttamaan 

mm. luonnon monimuotoisuuden ja hiilinielujen edistämiseen sekä 
tiettyjen biomassajakeiden ohjautumiseen korkeamman jalostusasteen 
tuotteisiin energiakäytön sijaan.

https://vm.fi/documents/10623/101263033/Energiaveroraportti.pdf/c1de27ac-ef3e-7219-da11-f1c62ad2d2e3/Energiaveroraportti.pdf?t=1649826668135
https://julkaisut.valtioneuvosto.fi/handle/10024/165507


Afryn selvityksen tuloksia
• biomassan käyttö lämmitykseen tulee vähenemään tämän vuosikymmenen 

loppupuolella myös ilman biomassan veroa

• biomassan verottaminen 10,33 €/MWh johtaisi biomassan käytön vähenemiseen 
lämmöntuotannossa noin 6 TWh:lla vuoteen 2030 mennessä verrattuna tilanteeseen, 
jossa biomassaa ei veroteta. 

• biomassaa korvattaisiin pääasiassa lämpöpumpuilla ja sähkökattiloilla, ei fossiilisilla.

• vero nostaisi kaukolämmön hintaa keskimäärin 8 % ja siten kotitalouksien 
kustannuksia.

• Taustaksi on hyvä huomata, että kaukolämmön veroton reaalihinta on noussut jo yli 
10 % vuosina 2022 - 2023.

• vero lisäisi kustannuksia metsäteollisuudessa, jonka osalta tulee huomioida myös 
kansainvälinen kilpailukyky. Selluteollisuuden osalta merkitsevää olisi, 
laajennettaisiinko vero kansallisesti myös mustalipeään. 

• sahateollisuuden osalta biomassan verotus heikentäisi tuottoja, koska sahanpurulle 
on Suomessa tällä hetkellä vähän muuta kysyntää kuin lämmityskäyttö

• komission ehdottamalla veron vähimmäistasolla 1,62 €/MWh suora 
kustannusvaikutus olisi vähäinen, mutta jo nimellinen vero voisi vauhdittaa siirtymää.

https://energia.fi/esitykset/kaukolammon-hintagraafit/
https://energia.fi/esitykset/kaukolammon-hintagraafit/


Kaukolämmön hinta nousisi eniten pienissä 
verkoissa, joissa suuri biomassan osuus

Lähde: Afry 2024



Verokertymään vaikuttaa rajaus ja CHP-verotuki… 
laskee kohti vuotta 2030 merkittävästi…

Lähde: Afry 2024

”Vero voitaisiin ottaa 
käyttöön rajatummin 
esimerkiksi vain teollisuuden 
ainespuuksi kelpaavalle 
puulle. Tällöin vaikutukset 
verokertymään jäisivät 
kuitenkin hyvin vähäisiksi”



Bioenergia ry:n kanta (11.12.2019)

• Bioenergia ry:n mielestä biomassan valmistevero sähkön ja lämmöntuotannossa ei 
lähtökohtaisesti ole yhteensopiva kestävän verotuksen tiekartan tavoitteiden kanssa. Veron 
käyttöönotto hidastaisi siirtymää pois fossiilisista polttoaineista. Metsäteollisuuden ja 
metsätalouden sivuvirtoihin perustuva bioenergian käyttö ei myöskään ratkaise hiilinielujen 
tasoa Suomessa. Ilmaston näkökulmasta pitäisi arvioida, ohjattaisiinko verolla tilanteeseen, 
jossa teollisuudelle kelpaamaton biomassa, esimerkiksi latvusmassa, jää metsään 
vapauttamaan hiilidioksidin ilmaan ilman hyötykäyttöä ja energian korvaamisesta saatavaa 
hyötyä.

• Biomassan valmistevero loisi alan toimijoille myös signaalin, että biomassan energiakäyttöä 
halutaan vähentää tilanteessa, jossa näköpiirissä on bioenergian lähes väistämätön kasvu 
fossiilisen energian nopeaksi korvaamiseksi niin Suomessa kuin koko EU-alueella. Valmistevero 
loisi kannustimen viedä teollisuudelle kelpaamaton biomassa poltettavaksi muualle, missä 
jakeille on kysyntää. Sitä ei ilmastotavoitteiden näkökulmasta voi pitää tavoiteltavana.



Bioenergia ry:n edunvalvonta keväällä 2024

• Afryn selvityshankkeen työpaja 12.1.
• Kirje ministeri Purralle ja esikunnalle 1.2. (Bioenergia ry, 

Energiakaupungit ry, Energiateollisuus ry, Paikallisvoima ry, 
Sahateollisuus ry)

• Kirje Marttisen työryhmälle 12.3. (Bioenergia ry, Energiakaupungit ry, 
Energiateollisuus ry, Paikallisvoima ry, Sahateollisuus ry)

• Afryn raportin julkistus 21.3.



Viestejä lämmöntuotannon bioenergiaverosta
• mikään muu EU-maa ei verota bioenergiaa lämmöntuotannossa. Mikäli vero toteutettaisiin vain Suomessa, se loisi riskin 

bioenergiajakeiden viennille erityisesti naapurimaihin Ruotsiin ja Baltiaan 
• vero heikentäisi kaukolämmön kilpailukykyä. 
• kaukolämpöverkkoalueiden sisällä lämmityskustannusten nousu tuntuisi suhteellisesti eniten pienituloisilla 

kotitalouksilla ja se kohdistuisi vähemmän keski- ja hyvätuloisiin omakotiasujiin. 
• vero heikentäisi bioperäisen hiilidioksidin teknisen talteenoton, hyödyntämisen tai varastoinnin edellytyksiä, joka on 

näkyvästi esillä hallitusohjelmassa ja palvelee tavoitetta vetytalouden edistämisestä Suomessa ja teollisuutemme ja 
kaukolämmön pitkän aikavälin kilpailukykyä. 

• sahateollisuuden tuotteista suurin osa lähtee vientiin ja vero heikentäisi suoraan suhteellista kilpailukykyä verrattuna 
muihin kilpailijamaihin. Vero leikkaisi myös sahateollisuuden kannattavuutta ja se olisi kilpailuneutraaliuden kannalta 
hyvin ongelmallinen, jos vero ei koskisi selluteollisuuden sivuvirroista tuotettua energiaa. 

• bioenergian rooli toimitus- ja huoltovarmuuden takaajana on kasvanut. Jos CHP:n edellytyksiä heikennetään verotuksella, 
sähkön tehopulan ja hallitsemattoman hinnan nousun riski kasvaa merkittävästi.

• Energiakaupunkien Afrylta tilaaman selvityksen perusteella kaukolämmön kilpailukyvyn romahtaessa sähköä tarvitaan 1 
TWh enemmän vuodessa ja sähkön huipputehon tarve nousee jopa 50 %, mikä tarkoittaa merkittäviä sähköverkon 
vahvistustarpeita. 

• energiapuun käytön vähentyessä polttoaineketjussa toimivien yritysten (metsänhoito, puunkorjuu, koneyrittäjät, 
kuljetusala) talous heikentyisi ja työpaikat vähenisivät – tyypillisesti haja-asutusalueilla. Koska energiapuun verotus 
vähentäisi todennäköisesti lämpölaitosten käyttöaikoja, lyhenisivät todennäköisesti myös ajanjaksot, joina kone- ja 
kuljetusyritysten resursseja tarvittaisiin korjuuketjussa, mikä voisi kärjistää kalusto- ja osaajapulaa jaksojen aikana. 

• biomassan vero vähentäisi Suomessa kannustimia nuoren metsän hoitoon, joka on tärkeä vaihe kaikkein arvokkaimman 
jakeen eli tukkipuun kasvatuksessa. Selvityksen mukaan tämä johtaisi pitkällä aikavälillä tukkipuun kertymän 
pienentymiseen ja vastaavasti sellun valmistukseen käytettävän kuitupuun osuuden kasvuun. Suomessa on jo 
nykytilanteessa n. 1,6 miljoonaa hehtaaria nuoria kasvatusmetsiköitä ja n. 0,4 miljoonaa hehtaaria varttuneita taimikoita, 
joiden metsänhoidollinen laatu on välttävä tai vajaatuottoinen. 



KIITOS! - Lisätiedot:

Harri Laurikka & Hannes Tuohiniitty
etunimi.sukunimi@bioenergia.fi
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